
HMATATELNÉ KRÁLOVSTVÍ 

Postoje a praktiky prvotní církve pro dnešek / Hmatatelné krá-

lovství je kniha pro ty, kdo se snaží budovat autentická společen-

ství víry, a pro ty, kteří usilují svoji víru neztratit. Nabízí teolo-

gické odpovědi a příběhy ze života, na kterých ukazuje, jak se to 

nejlepší z rané církve může znovu objevit v dnešní kultuře v 

církvi jakékoli velikosti.  

Hugh Halter a Matt Smay – dva misijní vůdci a zakladatelé sborů 

- ve své pozoruhodné knize načrtli inovativní model pro vytvá-

ření vzkvétajících komunit víry na té nejdostupnější úrovni.  

Halter a Smay začali od nuly. Pořádali setkání po domech, v ka-

várnách, a všude, kde se jen dalo. Jejich cílem nebylo přilákat 

lidi na bohoslužebná shromáždění, ale být věrnou církví v ma-

lých kroužcích po celém městě. Na základě svých zkušeností autoři nabízejí tipy na činnosti a návyky, 

které pomáhají komunitě víry dělat Boží království hmatatelnějším. Vyzývají sbory, aby vyrazily z 

bezpečného prostředí sborových budov a opravdově vstoupily do skutečného světa – do Boží reality. 

Hmatatelné království nabízí novou naději vedoucím sborů, pastorům, zakladatelům církví i návštěv-

níkům bohoslužeb, kteří hledají praktické nové cesty k přesměrování svého života v rámci Boží misie. 

 ------------------------- 

1 PŘEKLOPTE TO 

 Forma musí následovat funkci. Posoudit, zda naše původní funkce, je, nebo není správná 

 Změnila se společnost (nehledá sbor, nezajímá se o církevní hudbu, programy...) musí se 

funkce církve přizpůsobit. Musí se přizpůsobit i forma. 

 Co je funkcí církve? Aktivně žít ve společnosti, stát se ztělesněním dobré zprávy, v každém 

záhybu tohoto světa. Být Božíma misijníma rukama ve světě, který se potřebuje chytit něčeho 

hmatatelného. Tomu je potřeba přizpůsobit i formu. Ztělesňující církev musí mít novou 

strukturu. 

 Vedoucí jsou i dnes velice důležití. Ale jejich role, pozice a způsob ovlivňování jsou jiné. 

 Jak mohou vedoucí prakticky vytvořit ztělesňující cestu, aby je ostatní mohli následovat? 

 Přechod zpět k misii je proces. 

 Restruktualizovat vedení je nejobtížnějším úkolem, i když je k tomu ochotné srdce. 

 Většina pastorů by ráda vedla zpředu, místo ze shora, z ulic, namísto z kanceláře. Nedaří se 

jim to, protože stále hodně lidí od nich očekává, že budou zajišťovat, aby duchovní automat 



pořad chrlil všechny "dobrůtky", které mají rádi 

 Přenastavit se musí každý. Pastoři musí proces nastartovat, vytvářet cestu vpřed. Ostatní se 

musí pohybovat kupředu a zvykat si na to, že pastor občas šlápne na brzdy. 

 Pastoři by měli zajišťovat pouze to, co Kristovi následovníci nedokáží udělat sami. To, co si 

dokážou obstarat sami, budou předávat ostatním. Žádné jízdy zdarma, ani řízení ze zadních 

sedadel. Je čas natlačit všechny dopředu. 

 Struktura musí podporovat misii v chodu. Úkol vedoucích je vyzývat lidí, aby šli dále, než 

byli dosud. Vytvářet nové struktury a zároveň odstraňovat služby podporující konzumní 

způsob víry. 

 Církevní prostředí pro konzumní křesťany, způsobuje ve většině případů "měkkost", která 

brání lidem růst a zapojit se do Boží misie. (Neg. příklad: Frustrovaní, plačící manželé, kteří 

očekávají, že je někdo "zapojí", uspořádá pro ně kurz, nebo jim najde přátelé). 

 D. Bonhoeffer: "Ten, kdo svůj sen o společenství více miluje, než společenství samotné, se 

stává jeho ničitelem, přestože jeho úmysly mohou být sebevíc upřímné, vroucí a obětavé. Ti, 

kteří milují ostatní lidi bez jakýchkoli očekávání, je nevědomky vytvářejí 

 Podporovat a vytvářet struktury, které pomohou každému člověku zaměřit se na specifické 

způsoby, které nám pomohou jít dál. 

 Podstoupit riziko, že někoho urazíme 

 První společenství vytvářela prostředí plná milostivého očekávání, kde vedoucí byli vzorem, 

očekávali, že se Boží království projeví a organizovali své lidí způsobem, který podporoval 

jejich misijní mezikulturní poslání. 

 "Lavičáci" znají spoustu veršů, rádi chodí do sboru, chtějí, aby je někdo zapojil, milují vést 

ze shora, ale nechtějí žít život misijního člověka a obětovat se pro vytváření přijímajícího 

společenství pro ostatní. 

 Proto je důležitější, kdo jde s námi v našem poslání, než kolik lidí se objeví v hlavním 

shromáždění 

 Každý sbor by měl ohledně toho, čím má být a čím být nemá, slyšet Boha 

 Každý tým musí přizpůsobit strukturu tak, aby vyhovovala jejich společnému poslání. 

 Ježíš sám omezoval to, kdo bude schopen jej následovat. Některé to vyděsilo a přimělo k 

útěku do bezpečí (Jan 6, 54, Luk. 9, 59 - 60, Jan 6, 67...) 

 Jak jdou Ježíšovy způsoby dohromady s našimi konzumně orientovanými sbory, které se snaží 

zajistit, aby měli dostatek parkovacích míst pro všechny. 

 My se musíme soustředit na proměnu společenství, aby dávalo život, osobní růst, obětavost, 

krásu, požehnání a obnovu světa. Kdo by nechtěl být součástí společenství lidí, kteří jsou 

vydáni něčemu, co přináší smysl života a činí svět lepším místem k životu. 



 Na rozdíl od "misijních lidí" mohou přátelé přicházet a odcházet, jak chtějí. Mohou hřešit, 

klít, nadávat dětem, utrácet peníze, žvýkat tabák, to vše bez odsuzování a tlaku. Potřebují 

prostředí, ve kterém se mohou stát očitými svědky našeho života, aniž by byli nuceni být jako 

my, aniž by museli přijmout naší víru, nebo změnit svůj styl života. Můžeme jim pomáhat 

podle jejich načasování uvěřit. 

 Lidé si stále myslí, že církevní budova je více svatým místem, než kavárna. 

 Ježíš poslal svých dvanáct učedníků po dvojících sloužit do měst ještě před tím, než 

porozuměli a uvěřili celému poselství evangelia. Neměli ani ponětí, co od nich žádá. Ani je 

nenapadlo, jak to vše ovlivní jejich životy. 

 Ještě před jeho smrtí nevěřili v Trojici, a jeden z nich byl dokonce ďábel. Ježíš věděl, že pokud 

zapojí tyto chlapíky, aby pomáhali ostatním po jeho boku, naučí se o něm a jeho království 

vše a jednou pochopí celý obraz. Nechal i Jidáše, aby se pohyboval na stejné vůdčí úrovni, 

jako ostatní 

 Účelem této struktury je poskytovat reprodukovatelný, jednoduchý a dostupný systém, díky 

němu mohou svatí, tak přátelé zakoušet evangelium v praxi. Pomáhá lidem, aby si byli blíž a 

hlouběji se ponořovali do okolní kultury. Aby přátelé začali milovat našeho Boha a mohli 

uvěřit. Poskytování prostoru, aby každý mohl přicházet k Bohu svým vlastním tempem. 

 Neodcházejte ze sboru. Zůstaňte napojeni na sbor. Vytvořte pyramidu s několika misijními 

lidmi. Začněte tam, kde jste. Modlete se, aby Bůh povolával další misijní lid 

2 OPOUŠTĚNÍ 

 Když osobní, nebo křesťanské aktivity nahradíme tím, že budeme trávit čas budováním vztahů 

s lidmi ve společnosti kolem nás 

 Misijní a ztělesňující církev musí být neustále ve světě 

 Nehodné přijímání Večeře Páně znamenalo dělat náboženské věci bez zájmu o obyčejné lidí, 

kteří nás sledují 

 Téměř 99% zázraků, které učinil Ježíš a jeho učedníci se stalo mimo církevní budovy. Boží 

moc se má projevovat "tam venku". Má - li jeho církev znovu získat vliv na svět, budeme se 

muset vzdát svého pohodlí a dělat naše věci" zase venku.  

 Jen tak se procházet po okolí a narazit na lidí, s kterými si můžeme popovídat. 

  Nechte lidí u sebe nějaký čas bydlet. Zvěte přátelé na večeři. To, co rádi děláte, dělejte 



s ostatními.  

 Změňte své plány a budujte vztahy.  

 Vyhledávejte příležitostí k rozhovorům. 

3 NASLOUCHÁNÍ 

 Znamená pozorovat a citlivě reagovat na nevyřčené i vyřčené potřeby lidí způsobem 

vyjadřujícím upřímný zájem. Tento druh naslouchání se více nežli uší týká našich očí. 

Naslouchání znamená "poznávání" člověka. 

 

 

 

 

 Základem je nedělat žádné předpoklady, neposuzovat podle povrchních vlastností, mít zcela 

čisté pole.  

 "A tak od nynějška již nikoho neznáme podle těla" (2. Kor. 5, 16)  

 Příkladem je Ježíš 

4 ŽÍT MEZI NIMI 

Když se rozhodneme být ztělesňujícími, budeme se muset vypořádat s několika vážnými tlaky. 

 Co je svatost?  

 Církev se vypořádala s touto otázkou tím, že vyloučila normální interakci se světem. Pro 

některé křesťany je svět špinavý, temný, zastrašující a zlý. Žít mezi nimi, znamená účastnit se 

přirozených aktivit okolní společnosti se svatostí a nadhledem.  

 Integrovat své rodiny do struktury společnosti, ve které žijeme. "Být solí a světlem", být jako 

Ježíš.  

 Být v těsné blízkostí těch, kteří t ochutnat něco mimořádného ("Kdo říká, že v něm zůstává, 



musí také žít jako on" (1. Jan 2, 6)  

 "Jezte všechno, co se prodává, a kvůli svědomí se na nic nevyptávejte" (1. Kor. 10, 23-)  

 "Stal jsem se Židům jako Žid, abych Židy získal a těm bez Zákona, jako bych byl bez Zákona".  

 Ztělesňující život vyžaduje, abychom všechna ta "varování" jež nalézáme v epištolách, 

zasadili do kontextu Ježíšova života, zaznamenaného v Evangeliích.  

 Budeme se muset naučit, co všechno smíme dělat. Věci, které dělat máme, je mnohem více, 

než ty, kterým se máme vyhýbat.  

 Co, když svatost s nadhledem jednoduše znamená být jako Ježíš a s lidmi, s kterými by býval 

i Ježíš?  

 Nadhled nám dovoluje být s lidmi bez ohledu na jejich způsob života a názory bez souzení a 

kritiky. Nadhled je schopnost zasmát se, odlehčit, nebo ignorovat chování a názory lidí, které 

by mohly ublížit, nebo urazit. Nadhled je postoj, jenž umožňuje lidem, aby byli sami sebou. 

Nadhled znamená, že budeme přirozeně ovlivňovat okolní společnost s lehkostí, humorem, 

láskou a svatostí, aniž bychom byli odtrženi od biblických hodnot.  

 Svatost je vnitřní postoj, který z nás vyzařuje a je svědectvím o jiném způsobu života.  

 Vytvářet prostředí, kde se mohou cítit svobodni být sami sebou, milovaní a respektovaní.  

 

 

 

 

 

 

 Nadhled může být chybějícím článkem křesťanské lásky v současném světě. Je základem 

misijního postoje, který pomáhá získávat srdce člověka, aby se jednou mohlo změnit i jeho 

chování.  

 Ježíš nepřišel svět soudit, ale zachránit. Nemůžete zachránit ty, které soudíte, ale jen ty, s 

kterými jste spojeni. Milovat člověka neznamená tolerovat jeho hříchy, ale že mu budeme 



důvěrným přítelem.  

 Jestliže se budeme neustále zabývat tím, co nemáme dělat, místo toho, co dělat můžeme, nikdy 

se nestaneme skutečnými následovníky Ježíše Krista. Stranění se od světa není nutně nejvyšší 

formou toho, jak se podobat Kristu. Vedoucí čelí těžkým útokům a tlakům, které se musí 

naučit řešit, aby se mohli stát vzorem rovnováhy, kterou vidíme u Krista.  

 Jestliže vedoucí nebudou ukazovat novou cestu vpřed, nevyužijí příležitost, jak oslovovat 

společnost, sbor se postupně stane bezvýznamnou subkulturou odsouzenou k vyhasnutí! 

 „Neprosím, abys je vzal ze světa, ale abys je zachoval od zlého" (Jan 17, 15). 

5 BEZPODMÍNEČNÁ LÁSKA 

Pracovní náplní křesťana je: milovat svět a žehnat lidem. 

 Gen. 12 "Požehnám tě a budeš požehnáním".  

 Žádat pro někoho Boží přízeň, nebo učinit šťastným, či radostným.  

 Být požehnaným znamená prožívat obrovské štěstí, útěchu, a radost. 

 Shalom - touha, aby se Boží pokoj dotkl každého aspektu života.  

 Požehnání, které vyžaduje skutek ze strany člověka, který ho udílí.  

 Pokud víra nemá skutky, je sama o sobě mrtvá.  

 Sdílení požehnání je místem, kde nalézáme nejhlubší smysl našeho života a nejvyšší 

uspokojení.  

 Podle Ježíše je požehnáním: dávat zrak slepým, osvobozovat zajaté, zaplatit něčí dluhy, 

nakrmit hladové, přátelit se s osamělými ---Hmatatelné království.  

 Nejen mluvit pěkná slova, aby mohli zapomenout na své problémy, ale pokusit se s tím něco 

konkrétního udělat.  

 "Církev není sociální agenturou". SZ však popisuje stovky požehnání, aniž by byla spojena 



se spasením, bezpodmínečně, nezištně... 

 NZ - Kristus krmí hladové, aniž by činil nějakou výzvu.  

 Jeho požehnání vůči nám je naprosto nezištné.  

 Lidé dobře poznají, když mají přijmout "něco za něco".   

 

 

 Když budeme chodit v bezpodmínečné lásce, zjistíme, že to je správné svědectví o tom, jaký 

je Bůh. Tato láska je mocí, která lidí přitahuje přirozeným způsobem.  

 Žít jako Ježíš a zbytek nechat na Něm.  

 Sobectví je nepřítelem "Opouštění".  

 Strach je nepřítelem "Života mezi lidmi". 

 Arogance je nepřítelem "Naslouchání". 

 Očekávání je nepřítelem "Bezpodmínečné lásky".  

Touha: jen tak se procházet, potkávat lidí, navštěvovat je, sedět s nimi, sloužit jim svoji přítomností. 

Znát lidí jménem, jíst a pít s nimi, naslouchat jejím příběhům a vyprávět své, dát jim       najevo, že 

je opravdu miluji. 

Ale náš čas je pohlcen, shromážděními, konferencemi, semináři...Je těžké neplánovat, neorganizovat. 

6     EVANGELIUM 

Víme vůbec, co je evangelium? 

 Jestliže naše evangelium není přitažlivé a není přitažlivý ani Boží lid, pak je jasné, že je buď 

správně neříkáme, nebo je správně nežijeme. Možná jsme zapomněli o co v něm jde, nebo 

hůř, možná jsme ani my sami evangelium neslyšeli celé.  

 Odpověď ženy po rozhovoru s pastorem: "Jsem si jistá, že to musí být velice těžká práce. 

Nikdy jsem nenašla na žádné církvi, ani na křesťanovi nic přitažlivého. Pomodlím se za vás..." 



Zarecitovala pár keltských požehnání. 

 Evangelium - ten obrovský, život proměňující příběh, který byl po celá staletí tak neuvěřitelně 

přitažlivý téměř pro každého duchovně hledajícího - bylo zredukováno na trapně jednoduchý 

podcast, o který nikdo nemá zájem. Ani já ne. 

Evangelium Božího království 

 Lidé jsou uzavřeni naší verzi evangelia, ale možná budou otevřeni pro verzi Boží.  

 EV zjevuje Boží srdce pro lidstvo, hloubku jeho lásky a přijetí a vizi pro život pro každého 

člověka. 

 Tváří v tvář nespravedlnosti, hladu a chudobě nám dává naději na uzdravení z každé neřesti, 

či nemoci. 

 EV Božího království pomáhá vysvětlit, jaký to má všechno smysl a jak máme ve světle Boží 

lásky žít. 

 Zasazuje se o společenství, přijetí, spravedlnost, odpuštění a lásku všech lidí bez ohledu na 

minulá pochybení, či politické názory. 

 Pomáhá nám řešit nejen věčnost, ale i dočasné problémy. 

 Ježíš věděl, že jeho evangelium bude přitahovat lidí jako ovce studna s čistou vodou. 

 Život tady a teď bude jiný. 

 Gen. 12 - Zaslíbení požehnání pro Abrama 

 SZ lidé chápali požehnání jako něco ještě na této straně věčnosti - pro tento život. 

 Požehnání znamená, že jeho život proudí hmatatelně na jeho lid 

 Mezi SZ požehnáním a Kristovým pojetím "Božího království je jasná spojitost. 

 "Boží království je mezi vámi. " 

 Pokud lidé nejsou v bezprostředním ohrožení smrti, potřebují vidět rozdíl, který Boží svět 

dělá v jejich světě. 

 Život v tomto světě je narušen hříchem a je obtížné prožívat čistotu a šťastnou existencí, ale 

ten obrovský příběh o Božím království nelze zredukovat na jednoduchou formulku, která nás 

dostane do nebe. 

 "Duch Panovníka je na mně, protože mně Hospodin pomazal. Poslal mně, abych přinášel 

radostnou zvěst pokorným, ovázal rány zlomeným v srdci, vyhlásil zajatcům propuštění a 

vězňům otevření žaláře. Abych vyhlásil rok Hospodinovy přízně." 

 Jednalo se o nový život již nyní. Je zcela odlišný od toho, který zde žijeme. Může se do něho 

dostat úplně každý. Kousek nebe již zde prožívat můžeme. 

 Je to hmatatelný Boží život proudící do každého koutku a každé škvírky našeho každodenního 

života 



 Kdykoli se tento život projeví bude přitažlivý a lidé budou k němu podvědomě přicházet jako 

žíznivé koně ke studnici pramenité vody. 

 Naše kultura po něčem hladoví, avšak toto něco musí být obrovské. Musí to být výzvou, musí 

nahánět strach a musí to být přitažlivé, aby si toho lidé vůbec všimli. 

 Přiznejme si, že naše poselství je chromé, bez šťávy a naše pokusy je přikrášlit, aby vypadalo 

více "sexy", než ve skutečnosti je, jsou ještě kulhavější. 

 Ještě jsme sami neobjevili hloubku tohoto příběhu, a mohli bychom pozvat lidi, aby začali 

kopat s námi. 

 Nesnažme se být "evangelizačními". Nemusíme vymýšlet, jak zvěstovat evangelium. Žijme 

raději život Království a budeme mít spoustu příležitosti sdílet s lidmi různé aspekty Kristova 

života. 

 Namísto, abychom lidí pronásledovali, budou k nám sami přitahováni se zvědavostí a 

otevřeností. 

 Pokusme se hledat způsoby, jak být tomuto evangeliu svědky, přinášet hmatatelné kousíčky 

nebe do života tady na zemi a nepřestávat dokud naší přátelé nepřiznají, že naše cesta se stává 

pro ně "dobrou zprávou". Pak budeme mít i příležitost vysvětlit teologické důsledky 

evangelia. 

 Budeme - li začínat tím, že o evangeliu jen hovoříme, místo, abychom jej žili, budeme lidí 

"vyšplouchávat" 

 

 

 

 


